

FONDAZIONE ISTITUTO INTERNAZIONALE DI STORIA ECONOMICA "F. Datini"
XL Settimana di Studi

ABSTRACT

Titolo:	LA FAMIGLIA NELL'ECONOMIA EUROPEA. Secc. XIII-XVIII. - THE ECONOMIC ROLE OF THE FAMILY from the 13th to the 18th Centuries. Prato, 6-10 Aprile 2008
Responsabilità:	a cura di Simonetta Cavaciocchi
Editore:	Firenze university press

Titolo parte:	<i>The Jewish Economic Elite in the Great Duchy of Lithuania in the 17th and 18th Century</i>
Autore parte:	MARIA CIEŚLA
DOI:	

ABSTRACT:	<p>My research has been devoted to the function of a family in the milieu of Jewish economic elites in the Grand Duchy of Lithuania in 17th and 18th centuries. Economic activities of Jewish families have been reconstructed primarily on the basis of Polish documents, as Jewish archives were not preserved.</p> <p>By Jewish elites I understand persons differing in: legal status, close contact with the hub of power (royal court or courts of magnates), high position in Christian society and a certain level of acculturation. The activity of three Jewish families has been analysed. The first of them is the Lazarowicz – Mojżeszowicz family, royal and magnate advisors active at Lithuanian courts of 17th century. The second family described are the Gordons, doctors and royals advisors cooperating also with leading Lithuanian magnates. The Ickowicz brothers, who are the subject of the third part of my analysis, are a typical example of 18th century Jewish magnate's advisors.</p> <p>A characteristic feature of activity of representatives of Jewish economic elites in Grand Duchy of Lithuania was combining different professions. Their most important activity consisted in lease of state income, but they also traded and granted credits.</p> <p>For economic activity of the elites the family was of key importance. A major factor was inheritance of social status and profession, as then the Jews could acquire necessary skills, inherited a network of relationship with Christian elites, as well as the needed capital. Jewish enterprises involved all members of a family, important role to be played by wives and adult children, while relations constituted a network of collaborators responsible for liaising with the Christian society, working in all major economic centers of the Grand Duchy of Lithuania.</p> <p>Further investigation of the Jewish economic elites topic would allow to crosscheck the hypotheses presented herein.</p> <p>-----</p> <p><i>Mes études sont consacrées au rôle de la famille dans le milieu des élites économiques juives dans la Grande Principauté de Lituanie au XVII^e s. et au XVIII^e s. L'activité économique des familles juives a été reconstruite surtout sur base des documents polonais, car les archives juifs n'ont pas été sauvegardés.</i></p> <p><i>Par le terme « élites juives », je comprend les personnes qui se distinguent par leur statut juridique, par des contacts proches avec les centres de pouvoirs (cour royale ou cour aristocrate), par une position importante dans la société chrétienne et par un certain degré d'acculturation. L'analyse a porté sur l'activité de trois familles juives. La première, Łazarowicz – Mojżeszowicz, celle des courtiers des rois et des magnats dans les cours lithuaniennes au XVII^e siècle. La seconde famille, Gorodon – les médecins et les courtiers royaux; qui coopèrent aussi avec les principaux magnats lithuaniens. Les frères Ickowicz, à qui j'ai consacré la troisième partie de l'analyse, sont un exemple type des courtiers juifs des magnats du XVIII^e.</i></p> <p><i>L'activité des représentants des élites économiques juives dans la Grande Principauté de Lituanie se caractérisait par la combinaison de plusieurs professions. Avant tout, il s'occupaient de la location des revenus de l'état. En outre, il s'occupaient du commerce et accordaient des crédits.</i></p> <p><i>La famille avait une très grande importance pour l'activité des élites économiques. La succession du statut social et de la profession avait une importance clé car elle permettait aux Juifs d'acquérir les compétences indispensables, d'hériter un réseau des contacts avec les élites de la société chrétienne et de transmettre le capital nécessaire. Tous les membres de la famille étaient engagés dans l'activité des entreprises juives. Les femmes et les enfants adultes jouaient un rôle important. Les parents proches formaient un réseau de collaborateurs responsables des contacts avec la société chrétienne et ils travaillaient dans les plus grands centres économiques de la Grande Principauté de Lituanie.</i></p> <p><i>La poursuite des études sur les élites économiques juives permettra de vérifier les hypothèses présentées ci-dessus.</i></p>
------------------	---